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به رغم انتش�ار چند اطلاعيه توسط سازمان 
خصوصي س�ازي مبني بر اعلام شماره شباي 
مشمولان س�هام عدالت جهت دريافت سود 
اما بيش از 10ميليون نفر هنوز ش�ماره شباي 
خود را در سيستم وارد نكرده اند و طبق اعلام 
وزارت اقتصاد سامانه سهام عدالت از فردا به 
مدت 10 روز از دسترس خارج مي شود، به نظر 
مي رسد به دليل نامش�خص بودن چشم انداز 
سهام عدالت و زمان آزادسازي سهام عدالت 
مردم چندان ب�ه اطلاعيه ه�اي دولتي اقبال 
نش�ان نداده ان�د و مبل�غ درآم�دي مدنظر 
س�ازمان خصوصي س�ازي از مح�ل دريافت 
مابه التفاوت سهام عدالت محقق نشده است.

10 س��ال از زم��ان اجراي ط��رح س��هام عدالت 
مي گذرد و اگر مجم��وع اين س��هام در اين مدت 
به طور ميانگين 10 درص��د بازدهي مي داد امروز 
همزمان با اتمام دوره اجراي طرح بايد سهام عدالت 
بيش از 49ميليون ايراني آزاد سازي مي شد، با اين 
حال دولت مدعي اس��ت بخش��ي از اقساط دولت 
براي آزاد س��ازي طرح پرداخت نش��ده است و بر 
همين اساس بر 100درصد سهام عدالت حكمراني 
مي كند، اين در حالي است كه مردم نيمي از اقساط 
را پرداخ��ت كرده اند و حق دارن��د حداقل از نحوه 
مديريت سهام عدالت كه ارزشش بيش از 50 هزار 

ميليارد تومان برآورد مي شود، مطلع باشند. 
به گزارش »جوان«، س��هام عدالت از سال 85 و 
86 با اهداف بس��يار متعالي آغاز ب��ه كار كرد و با 
وجودي كه س��ه دولت نهم و دهم و يازدهم با آن 
درگير بودند و ماجراي اين طرح به دولت دوازدهم 
نيز كش��يده شده اس��ت، چش��م انداز مشخصي 
متوجه اين طرح نيست، اين در حالي است كه 49 
ميليون ايرانی از سهام عدالت آثار ملموسي طي 
10 سال گذشته نديده اند و هم اكنون نيز مقامات 
دولتي مي گويند در اين سال ها از محل سود سهام 
عدالت تنها نيمي  از اقساط دولت پرداخت شده و 
سهام عدالت تا آزاد سازي با كسري 50 درصدي 

روبه رو است.
   آزاد سازي 10 سال ديگر؟

به عبارت ساده تر 10 سال گذشته است و در اين 
10 سال سهام عدالت به طور ميانگين تنها سالانه 
5 درصد سود داشته اس��ت، از همين رو تاكنون 
فقط نيمي از اقساط دولت جهت آزاد سازي سهام 
پرداخت شده اس��ت و اگر سهام عدالت با همين 
فرمان هدايت شود 10 سال ديگر بايد بگذرد تا كل 
اقساط دولت براي آزاد سازي طرح پرداخت شده 
و در نهايت سهام عدالت در سال 1406 آزاد سازي 
شود يا اينكه دولت با نگاه درآمدزايی باقی مانده 

سهام را به مردم بفروشد!
   درآمدزايي دولت از سهام عدالت

دولت مدعي اس��ت زمان طرح 10 س��اله بوده و 
به اتمام رسيده است و س��هامداراني كه خواهان 
آزاد سازي سهام عدالت خود هستند بايد الباقي و 
كسري اقساط را به خزانه واريز كنند، يعني هر فرد 
از محل عملكرد 10 ساله سهام 500 هزار تومان 
از اقساط دولت را داده است و بايد حدود 500هزار 
تومان ديگر نقدي پرداخت كند تا س��هام عدالت 
آزاد شود، حال اين پرسش مطرح مي شود كه از 
كجا معلوم بازدهي سهام عدالت در 10 سال بعد 
سالي 5درصد باشد چراكه قرار نيست سهام عدالت 
به شكلي آزاد سازي شود كه هر فرد دارنده سهام 
عدالت يك شركت مش��خص مانند بانك باشد و 
مقرر شده كه عايدي هر فرد مشمول سهام عدالت 
از محل ميانگين س��ود تقس��يمي كل مجموعه 
دارايي هاي سهام عدالت باشد كه اين امر مي تواند 
چشم انداز سودآوري س��هام عدالت را با ابهاماتي 
در تحليل روبه رو كند، البته بايد عنوان داش��ت 
كه در واقع س��هامي وجود ندارد كه آزاد س��ازي 
ش��ود و انجام اين امور زمان زي��ادي مي برد، كما 
 ETF اينكه قرار نيست سهام آزاد شود و بايد به
يا صندوق س��رمايه گذاري قابل معامله در بورس 
تبديل شود و خروجي اين اتفاق مي تواند واحد هاي 

سرمايه گذاري با نام سهام عدالت باشد. 

از زم��ان اجراي طرح س��هام عدال��ت يك رانت 
عظيمي در مديريت بيش از 60 ش��ركت سهام 
عدالتي وجود داش��ته و از اين گذشته در توزيع 
سهام عدالت نيز رانت ديگري اتفاق افتاده است، 
به طور نمونه عده اي متناسب با ضريب نفوذ خود 
بهترين بنگاه هاي سهام عدالتي مانند بانك ها را 
در اختيار خود گرفته اند، حال با اين وجود رانت 
10 ساله با بس��ياري از اتفاق هاي ناخوشايندي 
كه از ذكر آن خودداري مي كنيم، غيرقابل انكار 
اس��ت اما براي تعيين تكليف ط��رح بايد توجه 
داشت كه مجموع دارايي هاي سهام عدالت اعم 
از شركت هاي بورس��ي و غيربورسي بايد درون 
صندوق س��رمايه گذاري قابل معامله در بورس 
تحت عنوان ETFقرار گيرد كه بازدهي سالانه 
اين صندوق ها از طريق واحدهاي سرمايه گذاري 
صندوق كه در واقع حكم برگه س��هام عدالت را 
دارد، بين مردم توزيع مي ش��ود )حال مي توان 
واحدهاي صندوق هاي س��رمايه گذاري س��هام 
عدالت را قابل يا غيرقاب��ل واگذاري يا معامله در 

بورس تعريف كرد(.
   ETFيا صن�دوق س�رمايه گذاري قابل 

معامله در بورس چيست؟
ETF در واق��ع »صندوق س��رمايه گذاري قابل 
معامله در بورس« اس��ت. س��هام صندوق هايي 
كه معمولاً در انواع مختلف دارايي ها با نس��بت 
گوناگون س��رمايه گذاري مي كنن��د. )وجه نقد، 
ETF)اوراق مشاركت، سهام و س��اير دارايي ها
ها س��هامي توزيع مي كنند كه در بورس معامله 
مي ش��وند و نقدينگي و ش��فافيت قيمت نسبتاً 
بالايي دارند. ETFهايي وجود دارند كه در تمام 
انواع دارايي ها نظير سهام بورسي، اوراق مشاركت، 
بازار املاك و س��اير دارايي ها پخش ش��ده اند. 
بعضي از اين صندوق ها)ETF( ش��اخص هاي 
وس��يعي را پوش��ش مي دهند و بعضي ديگر بر 
بخش هاي خاصي از يك كلاس دارايي، همچون 
سهام شركت هايي خاص در يك صنعت يا اوراق 

مشاركت بلندمدت تمركز دارند. 
ETF ها معمولاً در سبد خود سهام و دارايي هاي 
متنوعي دارند كه به سرمايه گذاران اين امكان را 
مي دهد به اين مجموعه متنوع از سرمايه گذاري ها 
به آساني خريد سهام يك شركت و با هزينه كمتر 

دسترسي داشته باشند. 
   سازمان خصوصي سازي به حق مالكيت 

مردم در مديريت هم احترام بگذارد
در اين ميان نكته جالب اين است كه دولت و به طور 
مشخص سازمان خصوصي س��ازي با اين بهانه كه 
دوره اجراي طرح به اتمام رس��يده از مردم شماره 
حساب گرفته است تا س��ود ناچيز سهام عدالت را 
به حس��اب آنها بريزد، اين در حالي است كه هنوز 
اقساط دولت براي آزاد سازي پرداخت نشده است و 
مشخص نيست چرا سازمان با هماهنگي با مجلس 
و دولت طرحي را عملياتي نمي كند تا جهت تسريع 
در آزاد سازي سهام كل سود سهام عدالت به حساب 
خزانه واريز شود يا اينكه در همين شرايط فعلي به 
سرعت صندوق هاي سرمايه گذاري ETF تبديل 
شود تا شركت هاي سرمايه پذير بورسي و غيربورسي 
س��هام عدالت دارايي  هاي  ش��ان به اين مجموعه 
منتقل و واحد هايي تحت عنوان سهام عدالت براي 

مردم صادر شود تا چشم انداز طرح شفاف شود. 
   صندوق س�رمايه گذاري سهام عدالت 

راه اندازي شود
در اين بين بايد عنوان داش��ت كه حداقل نيمي از 
اقساط دولت از محل سود شركت هاي سهام عدالت 
پرداخت ش��ده و مدت زمان طرح هم كه به اتمام 
رسيده است، از اين رو دولت بايد به حق مالكيت 50 
ميليون مشمول طرح سهام عدالت احترام بگذارد 
و اجازه ده��د نمايندگان م��ردم در هيئت مديره 
شركت هاي بورس��ي و غيربورسي سهام عدالت را 
نمايندگي كنند، زيرا ه��م اكنون نماينده دولت يا 
نماينده سهام عدالت در واقع يك نفر است كه اين 
امر بي شك به سود مش��مولان طرح سهام عدالت 
نيس��ت زيرا نماينده دولت، نماينده دولت است و 
تصميمات و رفتارهايش مشخص است كه مبتني 

بر چه رويكردي خواهدبود. 
در اي��ن ميان بايد توجه داش��ت ك��ه راه اندازي 
صندوق س��رمايه گذاري براي تعيي��ن تكليف 
س��هام عدالت منافاتي با طلب دولت از س��هام 
عدالت ندارد، زيرا سهام عدالت مي تواند از طريق 
صندوق هاي سرمايه گذاري تعيين تكليف شود 
و تا زماني كه كل حقوق دولتي از محل عملكرد 
صندوق پرداخت نشده است، س��ودي به مردم 
ارائه داده نشود و از بعد از پرداخت اقساط دولت 
س��ود حاصله صندوق به مردم ارائه شود. حسن 
اين اقدام اين اس��ت كه س��هام عدالت شفاف تر 
اداره و از ش��رايط مبهم و مفس��ده برانگيز فعلي 

خارج خواهد شد.
حدود 11 سال از عمر سهام عدالت مي گذرد و با 
اين دارايي طي سال هاي مذكور بسيار بد رفتاري 
شده است. حال رئيس كميسيون اقتصادي مجلس 
كه خوب به زير و بم طرح سهام عدالت آشنا ست و 
در همه اين سال ها مفاسد موجود در شركت هاي 
مذكور و خيان��ت امانت��داران در هيئ��ت مديره 
شركت هاي س��هام عدالت را نظاره گر بوده بر اين 
باور است كه اقدام دولت در راه اندازي سامانه سهام 
عدالت و صدور يك س��ند بي ارزش صورتحساب 

حركتي غيركارشناسي و نمايشي بود.

 مهران  ابراهيميان

اعتيادتعرفهايواجحافبهمصرفكننده!
برخي كوته بينان اقتصادي كه معمولاً الفباي اقتص��ادي را نمي دانند، براين 
باورند كه هر كس از كاه��ش تدريجي تعرفه هاي بالا كه ب��ه نام توليد وضع 
ش��ده اند، س��خن بگويد،حامي اقتصاد ليبرالي وعاملي براي هضم شدن در 
سازمان تجارت جهاني است. در حالي كه مكانيسم تعرفه در حمايت از توليد 
دركشورهاي مبدع آن مانند انگليس در دوران مركانتليسم كه به طرز خشني 
از واردات پارچه از هند جلوگيري كرد، حمايتي ابدي و دائمي نبود و در عين 
حال اين حمايت فرصتي براي ظهور و بروز استعداد هاي شهروندان و درون زايي 
توليد بود كه بعدها با تكيه بر دانش بومي و اختراع ماشين هاي بخار، هر دستگاه 
كار هزاران روز - نفر را در صنعت نساجي انجام مي داد بررسي برخي تعرفه هاي 
سنگين در فضاي اقتصادي ايران نشان مي دهد نظام تعرفه اي در بلندمدت نه 
تنها قدرت رقابت را در توليد كالاهاي با تعرفه بالا كاهش مي دهد بلكه ريسك 
قاچاق را توجيه پذير مي كند و از آن مهم تر كالايي كه به دست مصرف كننده 

مي رسد بي كيفيت و گران تر از كالاهاي مشابه خارجي است. 
مهم ترين نماد هاي اين موضوع را مي توان به خصوص در توليد بنگاه هاي 
بزرگي ديد كه از پشتوانه هاي قوي دولت در تعيين نرخ تعرفه هاي بالا بهره 
مي برند و بي توجه به درون زايي هر روز به شعبه فروش كالا براي برند هاي 
خارجي بدل مي شوند تا بلكه حقوق كاركنان خود را با واردات تأمين كنند!

صنايع فولادي كه اكنون فقط شمش و تيرآهن و محصولات با فناوري پايين 
را توليد مي كنند يا خودروسازاني كه ضريب مونتاژكاري شان در اين سال ها 

بيشتر شده از جمله اين ايرادات بزرگ و تأسف آور است. 
اساساً تعرفه ها براي اين برقرار مي ش��ود تا در يك بازه زماني معلوم، توليد 
داخلي را بيشتر كنند و در مقابل رقباي خارجي از آنها حمايت شود اما ادامه 
روند حمايت با روش تعرفه اي به خصوص در كشوري كه اقتصادش بر توزيع 
منابع و رانت آغشته است، نتيجه اي معكوس مي دهد، به نحوي كه در نهايت 
نه تنها توليدات از لحاظ كيفيت و قيمت رقابت خود را از دس��ت مي دهند 
بلكه قيمت تمام شده گران تر را نيز به مردم و به نام حمايت از توليد تحميل 
مي كنند. در چنين حالتي نظام تعرفه اي به ماده مخدره اي بدل مي شود كه 
دولت آن را ميان بنگاه ها توزيع كرده است. بديهي است رويكرد دولت در اين 
باره مسير توليد را دقيقاً مانند يك معتاد به مواد مخدر تعيين مي كند، يعني 
مي تواند در پاسخ به اثرات ماده مخدره هر سال آن را افزايش بدهد و نشئگي 
مفردي را براي بنگاه هاي ناكارآمد و با بهره وري پايين ايجاد كند و دولت نيز 
از سود ناشي از درآمد حاصل روزگار را سپري كند اما در رويكرد ديگر دولت با 
روش چيني ترك اعتياد و با رقيق كردن دوز ماده مخدره بنگاه ها را از رخوت 
و ناكارآمدي بيرون بكشد و درآمد خود را نه از محل تعرفه هاي وارداتي كه از 

مسير توليد قابل رقابت اخذ كند!
به عبارت ديگر در زمان حاضر اعمال تعرفه در قيمت يك محصول مانند 
خودرو نه بر اس��اس قيمت تمام ش��ده منطقي )از منظر اقتصاد خرد( 
كه بر اس��اس ناتواني بنگاه و قدرت چانه زني بنگاه هاي خودرو سازي يا 
فولاد س��ازي و امثال آنها در عرصه هاي تصميم س��ازي سياسي صورت 
مي گيرد، از اين رو نظام تعرفه اي در ايران با چنين رويكردي و به نام توليد 
اما به كام مديران ضعيف و بله قربان گو اما با قدرت لابي بالا تعيين مي شود 
و هر روز كالاهاي توليد ش��ده را غيرقابل رقابت مي كند كه هم از لحاظ 

كيفي و هم از لحاظ قيمتي افت مي كنند. 
همان طور كه در مثال اعتياد مطرح كرديم در سوي ديگر اين نظام تعرفه اي 
نيز از آنجا كه دولت در وضع تعرفه ها ذينفع است و حجم زيادي از بودجه را 
به خود اختصاص مي دهد با وضع چنين تعرفه هايي هر روز بدنه پرهزينه خود 
را سنگين تر مي كند و در اقدامي مشترك به دنبال وضع تعرفه هاي بيشتر 
و درآمدهاي راحت اينچنيني نبوغ خود را به كار مي برد، به عنوان مثال در 
خبر ها بار ديگر زمزمه واردات خودروهاي گران و با حجم بالاتر از 2 هزار و 500 
سي سي را مطرح كرده اند. آن هم با اين تدبير كه: هرچه خودروی وارداتي 
گران تر باشد، سود بازرگاني آن نيز براي دولت بيشتر مي شود! بديهي است در 
اين روش جديد نه فقط مردم به شكل عام و با تحميل خودروهاي بي كيفيت 
و گران ضرر مي كنند بلكه عاش��قان خودروهاي لوكس )لاچري بازها( نيز 
در تلاشي رقابتي و مخرب و براي پرداخت ميلياردها تومان پول براي يك 
خودرو، براي جبران اين كار دولت و رس��يدن به س��ودهاي غيرعقلاني در 
تجارتشان اهتمام بيشتري خواهند داشت كه باز هم هزينه سوار شدن اين 
خودروها را مردمي خواهند داد كه بايد اجناس را گران تر بخرند؛ گراني اي كه 
از يك سو به نام توليد اما به دليل ناكارآمدي بنگاه هاي معتاد به تعرفه است 

و از سوي ديگر به عشق سوار شدن خودروهاي لاكچري!

ازلحاظفكريباانحطاطمديريتيمواجهيم
ابراهيم رزاقي با طرح اين س�ؤال كه با حاكميت نگاه وابستگي به 
خارج چگونه مي توان اميد به تأمين منافع ملي داشت، گفت: با توجه 
به رفتارها و نگاه هاي مديريتي دولت های يازدهم و دوازدهم به نظر 
مي رسد، در كش�ور با انحطاط مديريتي به لحاظ فكري مواجهيم. 
به گزارش پرديس خودرو، اين  استاد دانشگاه با اشاره به صحبت هاي اخير 
وزير صنعت در خصوص حمايت همه جانبه از برند پژو گفت: متأس��فانه 
اين نگاه در بدن��ه دولت وجود دارد و بس��ياري از وزراي دولت مانند وزير 
صنعت فكر مي كنند. وي با بيان اينكه انقلاب اسلامي آمد تا نشان دهد ما 
مي توانيم، خاطر نشان كرد: مباني ارزشي انقلاب اسلامي به ما مي آموزد 
كه با مديريت جهادي، برنامه ريزي درس��ت و اتكا به ظرفيت هاي داخلي 
مي توانيم خودمان در عرصه هاي مختلف پيشرو باش��يم.  رزاقي با طرح 
اين سؤال كه با چنين طرز فكرهايي چگونه مي توان اميد به تأمين منافع 
ملي داش��ت، گفت: با توجه به رفتارها و نگاه هاي مديريتي دولت يازدهم 
و دوازدهم به نظر مي رس��د با انحطاط مديريتي در ايران به لحاظ فكري 
مواجهي��م.  وي در ادامه افزود: اين افراد فكر مي كنن��د كه ما نمي توانيم. 
انحطاط فكري به حدي در بدنه دولت كنوني بالاست كه وزير سابق اقتصاد 
در دولت يازدهم عنوان كرد بايد از خارج مدير وارد كنيم.  اين استاد دانشگاه 
با اشاره به سابقه بد سياسي و اقتصادي فرانسه در مقابل ايران گفت: چند 
دهه است كه پژو در ايران فعاليت مي كند. آيا در طول اين سال ها بيشتر 

منافع ملي ايران تأمين شده يا منافع شركت پژو؟
---------------------------------------------------
اديب:واردات45درصدسودسالانهدارد!

 به ادع�اي دكتر محمدحس�ين ادي�ب اقتصاددان ط�ي يك كار 
تحقيقات�ي كه تح�ت نظ�ارت وي انج�ام ش�ده س�ودآورترين 
كس�ب و كار، بخ�ش بازرگان�ي مرتبط ب�ا تجارت خارجي اس�ت. 
به گزارش »جوان« اين اقتصاددان مدعي ش��ده اس��ت در بررسي مذكور، 
اختلاف قيم��ت عمده فروش��ي 100 قل��م كالا در ش��رق آس��يا و اروپا با 
خرده فروشي در ايران، به وسيله تيم تحقيقاتي تحت نظارتي اش مقايسه 
شده و اختلاف قيمتي به طور متوس��ط ٧6 درصد بود!  در تحقيق مذكور 
٧6درصد اختلاف قيمت تمام شده براي مصرف كننده ايراني و آسياي شرقي 
به شرح زير تقسيم شده است: هزينه حمل:  4 تا 8 درصد، سود واردكننده:  
15 درصد، هزينه هاي گمركي:  2٣ درصد، سود عمده فروش و خرده فروش: 
٣0 درصد. دكتر اديب همچنين در مطلبي كه در تلگرام خود گذاشته معتقد 
است: وارد كننده سه بار در سال گردش عملياتي دارد، بنابراين از مجموع 
سرمايه خود مي تواند از مسير واردات سود سالانه 45درصد كسب كند و در 
پايان نتيجه گرفته است: سود هيچ كسب و كاري در سطح واردات نيست.  در 
عين حال برخي واردكنندگان در واكنش به اين ادعا ضمن رد اين اظهارات 
معتقدند سود آنها با احتساب هزينه هاي مختلف و جانبي كمتر از 5 درصد 
است. با اين حال اگر اختلاف قيمت ٧6 درصدي را در 100 قلم كالا درست 
فرض كنيم، كسب سود از سوي وارد كننده ممكن است كمتر باشد ولي در 
هر صورت سودباقي مانده در بخش هاي ديگر تقسيم مي شود، لذا بي جهت 
نيست كه حتي گفته مي شود برخي بانك ها خود رأساً در واردات كالاها ورود 

و حتي كالايي مانند برنج وارد كرده بودند!

بی توجهی مردم به اطلاعيه های سهام عدالت دولت

دولتازمديريتومالكيتسهامعدالتدلبكند

كارگرانقربانيچهچيزيميشوند؟
اعتصاب و اعتصاب؛ از فازهاي پارس جنوبي گرفته تا پالايش�گاه 
ستاره خليج فارس و ش�ركت هاي ديگر. اخراج و اخراج از شركت 
حفاري شمال تا شركت هاي زير مجموعه صندوق هاي بازنشستگي، 
همه و همه تبديل به روال ثابتي طي چهار س�ال اخير شده است. 
قراردادهاي كاري كه به پايان مي رسد راه خروج نشان داده مي شود و 
آنهايي كه مانده اند بايد »پيه« چند ماه بي حقوقي را به تن بمالند و دعا 
كنند كارفرمايان بدهي پيمان��كاران را پرداخت كنند؛ پرداخت كنند 
تا آنها هم به حق و حقوق خود برس��ند، اين ميان هم همه چيز بر سر 

پيمانكار مي شكند در حالي كه مشكل جاي ديگري است. 
اين وضعيت در پارس جنوبي بيش��تر از س��اير بخش هاي وزارت نفت 
ديده مي ش��ود، اعتصابات و تجمعات به يك روال عادي تبديل ش��ده 
اس��ت به طوري كه اگر هفته اي تجمعي صورت نگيرد بايد به وضعيت 
موجود ش��ك كرد. در هيچ دوره اي از تاريخ صنعت نفت طي دو دهه 
اخير وضعيت به اين ش��كل نبوده اس��ت، حت��ي در دوره تحريم ولي 
متأسفانه طي چهار سال گذش��ته وضعيت به شكل غيرقابل باوري به 
سوي به هم ريختگي سيستمي پيش مي رود. وزارت نفت و شركت هاي 
كارفرمايي زيرمجموعه آن، پول پيمان��كاران را نمي دهد، چه دولتي 
چه نيمه خصوصي و چه خصوصي. مي گويند پ��ول نداريم. مي گويند 
براي پرداخت حقوق خود دچار مشكل هستيم كه آمار و ارقام آن را رد 
مي كند چراكه فقط با سهم وزارت نفت از فروش گاز به پتروشيمي ها 

رديف پرداخت حقوق و دستمزدهاي كاركنان تأمين مي شود. 
مي گويند پول نيس��ت اما در صندوق ه��اي بازنشس��تگي نفت انواع 
ولخرجي ها ديده مي شود و حساب 50 ميليارد توماني و سود شيرين آن 
كه به حساب تعدادي از مديران نفت به صورت مخفيانه واريز مي شود، با 
بي تفاوتي وزارت نفت همراه است. مي گويند پول نيست اما باقي مانده 
14 ميليارد دلاري كه از صندوق توسعه ملي در اختيار وزارت نفت قرار 
گرفته است براي پرداخت بدهي ها در نظر گرفته نمي شود. پروژه اي هم 
كه به شركت هاي ايراني داده نمي شود تا پيمانكار مجبور باشد بخشي 
از نيروهاي خود را اخراج كند و حقوق بخشي ديگر را نتواند واريز كند. 
چرا، چون وزارت نفت مي گويد پول ندارد البته كه پول دارد و اينكه چرا 
بدهي هاي خود به ش��ركت هاي پيمانكار را پرداخت نمي كند، عجيب 
است. از »كليم« هاي شركت هاي بزرگ مي گويند ولي نمي گويند چه 
ميزان كليم امضا شده و پول آن توسط اين شركت ها دريافت شده است 
كه اگر افشا شود، پيمانكاران جزو دس��ته دوم به بعد، خود را براي نقد 

كردن طلب خود آماده مي كنند. 
عدم چاره انديش��ي براي اين وضعيت و بي تفاوتي به شرايط معيشتي 
نيروهاي اين ش��ركت ها موجب شده اس��ت برخي از آنها به نان شب 
خود محتاج باش��ند. چنين وضعيتي قطعاً به ضرر كشور است؛ ركود 
كامل در فعاليت هاي صنعت نفت از يك س��و و عدم پرداخت مطالبات 
شركت ها حتي به صورت قطره چكاني از سوي ديگر براي نظام جمهوري 
اسلامي ايران خطرآفرين است. وزارت نفت مي گويد پول ندارد و براي 
هزينه هاي جاري خود به مشكل خورده است اما در همين بي پولي مورد 
ادعا، كنگره هاي بسياري از محل بودجه شركت ها برگزار شده و به اين 
شركت ها حكم مي شود، بايد اسپانسر اين مراسم ها باشند؛ روي بي پولي 
مانور داده مي شود ولي خرج هاي آنچناني براي مديران جايز مي شود. 
اعتصاب ها كم كم دارد رنگ و بوي امنيتي به خود مي گيرد و اگر وزارت 
نفت به فكر تغيير رويه خود نباشد، بايد پاسخگوي بسياري از مسائل و 
مشكلاتي باشد كه ممكن است دردسرهاي بزرگي بيافريند. رسيدگي 
به مطالبات شركت هاي پيمانكار به معناي سوءمديريت مالي در نفت 
نيست بلكه نشان دهنده مهم بودن معيشت كاركنان و كارگران براي 
نظام است كه اميد اس��ت مس��ئولاني كه يكبار ديگر مورد وثوق قرار 
گرفته اند، س��مت هاي خود را فرصتي براي خدمتگزاري دريابند و نه 

بستري براي حركت معكوس! 

رئيس هيئت مديره انجمن تابلوهاي برق ايران 
خبر داد

استفادهازمحصولمشابهداخلي
بهاسم»فاينانس«

رئيس هيئت مديره انجمن تابلوهاي برق ايران با اشاره به اينكه در 
برخي پروژه هاي دولتي از تابلوهاي برق وارداتي كه مشابه آن در 
داخل توليد مي شود استفاده مي كنند، گفت: در تأمين تابلو پروژه 
بيد بلند قانون مناقصات داخلي رعايت نشد و تأمين تابلو برق اين 
پروژه به يك ش�ركت ايراني تحت ليس�انس زيمنس واگذار شد. 
سيدعلي كهفي قانع در گفت وگو با فارس، در خصوص واردات كالاها 
و تابلوهاي برق مش��ابه داخلي گفت: انجمن تابلوه��اي برق ايران در 
حال حاضر 16٧ عضو دارد كه ٣0 تا 40 درصد اعضا تحت ليسانس با 

تكنولوژي بالا فعاليت مي كنند. 
وي با بيان اينكه ظرفيت توليدي اين مجموعه 250 هزار سلول )واحد 
تابلو برق( در بهترين شرايط و 85 درصد اين توليدات در داخل مصرف 
مي شود، اظهار داشت: واحدها در بهترين شرايط با ٣0 درصد ظرفيت 
كار مي كنند و در حال حاضر اين عدد به زير 10 درصد رسيده است و 
مي توان گفت كه 50 كارخانه و شركت عضو اين انجمن در حال حاضر 
فعال نيس��تند. قانع ادامه داد: توليد تابلو برق در ايران به لحاظ كمي 
بيش از نياز داخلي است، بنابراين نيازي به واردات نيست، اما متأسفانه 
در پروژه هاي دولتي و خصوصي مشاهده مي شود كه از كالاهاي مشابه 

خارجي استفاده مي شود. 
رئيس هيئت مديره انجم��ن تابلوهاي ب��رق ايران با اش��اره به اينكه 
متأسفانه طبق آمارهاي استخراج شده در سال 9٣ بالغ بر 42/5 ميليون 
دلار تابلو برق وارد كشور شده اس��ت، خاطرنشان كرد: به همين دليل 
نامه اي به وزارت نيرو ارسال و آنها را از اين اقدام مطلع كرديم، هر چند 
مس��ئوليت اين اقدام با وزارت صنعت، معدن و تجارت اس��ت كه بايد 

حامي صنعت باشد. 
قانع ادامه داد: ما معترض اس��تفاده از تابلو برق هايي هستيم كه با نام 
فاينانس در پروژه هاي وزارت نفت و نيرو با نام سرمايه گذاري خارجي 
توسط سرمايه گذاران خارجي وارد كشور مي شود، اين در حالي است 

كه نمونه همان كالاي وارداتي در داخل توليد مي شود. 
وي تأكيد ك��رد: تقاضاي م��ا از وزارت نف��ت و نيرو اين اس��ت كه از 

برق هاي ايراني استفاده كنند و ما آمادگي تأمين آن را داريم.  تابلو 
قانع با اشاره به اينكه توليد تابلو برق ايران از لحاظ تكنولوژي به سطحي 
از توانايي رس��يده كه به تازگي قرارداد انتقال و ص��دور تكنولوژي به 
روسيه به ارزش سالانه يك ميليون يورو با يك شركت روسي كه سهام 
آن متعلق به فرانس��ه است به امضا رس��يد، گفت: متأسفانه در يكي از 
مناقصات داخلي در پروژه بيد بلند قانون مناقصات داخلي رعايت نشد و 
از ابتدا با اعلام اينكه تأمين تابلو برق به شركت هايي كه تحت ليسانس 
باشند واگذار خواهد ش��د، جهت گيري دادن اين پروژه به يك شركت 
مش��خص بود. قانع ادامه داد: اين ش��ركت كه تحت ليسانس زيمنس 
آلمان اس��ت، برنده اين مناقصه به ارزش 10 ميليارد تومان شد، حال 
انتقاد و سؤال ما اين است كه آيا بهتر نبود به جاي اينكه از ابتدا بگويند 
شركت هاي تحت ليسانس بايد در مناقصه شركت كنند، از شركت هايي 

كه كاملًا ايراني و تاب تست هستند، استفاده مي شد. 
وي تصريح كرد: سؤال اينجاست كه برنده اين شركت ايراني و وابسته 
و تحت ليس��انس زيمنس اس��ت و اگر روزي به يكباره شركت آلماني 
نخواهد با اين شركت كه تكنولوژي آن ايراني نيست همكاري كند، چه 

اتفاقي خواهد افتاد؟

هادی  غلامحسینی
  گزارش  یک

نتاي�ج پاي�ش كيفي�ت س�وخت ش�هر ته�ران در تابس�تان 
نش�ان مي ده�د گوگ�رد در بنزين عرض�ه ش�ده درپايتخت 
ب�ه ص�ورت نگران كنن�ده اي افزاي�ش داش�ته اس�ت. 
به گزارش تس��نيم، نتايج گزارش پروژه پايش كيفيت سوخت شهر 
تهران در تابستان 1٣96 نشان مي دهد در سوخت بنزين عرضه شده 
در جايگاه ها، عدد اكتان پايين، محتواي گوگرد و بنزن بالا و در سوخت 
ديزل عدد ستان پايين و محتواي گوگرد استاندارد است. كيفيت پايين 

يا بالاي سوخت، تأثير بسزايي بر آلودگي هواي شهر دارد. 
طبق اعلام رسمي شركت كنترل كيفيت هواي تهران، با توجه به 
نقش 85 درصدي منابع متحرك بر آلودگي هواي شهر تهران و تأثير 
انكارناپذير كيفيت سوخت بر آلودگي خروجي از خودروها، شركت 
كنترل كيفيت هواي ش��هرداري تهران، پارامترهاي مؤثر كيفيت 
سوخت بر توليد آلاينده ها را به صورت فصلي مورد بررسي و پايش 

قرار مي دهد. ب��ه گفته وي در پروژه مذك��ور نمونه هاي تصادفي از 
جايگاه هاي شهر برداشت و به آزمايشگاه هاي معتبر ارسال مي شود. 
در اين راستا پارامترهاي مؤثر بر آلودگي از سوخت خودروها مورد 
آناليز قرار گرفت��ه و در نهايت گزارش آن در اختي��ار عموم مردم و 

كارشناسان قرار مي گيرد. 
»وحيد حسيني« مدير عامل شركت كنترل كيفيت هواي تهران در 
خصوص نتايج آناليز سوخت بنزين گفت: در پروژه آناليز سوخت بنزين 
تابستان سال 1٣96، تعداد 10 نمونه سوخت بنزين با نمونه برداري 
مس��تقيم بنزين يورو 4 و بنزين س��وپر از پنج جايگاه  سوخت رساني 
شهر تهران شامل سهروردي بعد از بهشتي، مفتح، شريعتي سر بهار، 
شريعتي معلم و خرمشهر جمع آوري و براي آناليز به يك آزمايشگاه 
داخلي معتبر فرستاده شد. به گفته حسيني، اين نتايج نشان مي دهد 
سوخت بنزين عرضه شده در تهران عدد اكتان پاييني دارد اما ميزان 

گوگرد و بنزن آن از حد اس��تاندارد بيشتر اس��ت. علاوه  بر اين همه 
نمونه هاي تست شده نشان مي دهند گوگرد بنزين هاي يورو4 بيشتر 

از محتواي گوگرد بنزين هاي سوپر است. 
حسيني درباره  نتايج آناليز سوخت ديزل خاطرنشان كرد: در بررسي 
سوخت ديزل عرضه شده در فصل تابستان سال 1٣96 تعداد پنج نمونه 
سوخت ديزل با نمونه برداري مستقيم از جايگاه هاي سوخت رساني 
شهر تهران جمع آوري شده و جهت آناليز به آزمايشگاه معتبر ايراني 
ارسال شد. جايگاه هاي منتخب ش��امل پمپ ديزل ترمينال آزادي، 
تهرانس��ر، هنگام، ترمينال ش��رق و فتح بودند. نتايج آناليز محتواي 
گوگرد نش��ان داد محتواي گوگرد همه نمونه هاي سوخت ديزل در 
محدوده مجاز قرار دارند. پيش از اين نتايج آناليز نمونه هاي گازوئيل 
در نمونه هاي فصل بهار بالاتر از حد استاندارد بود ولي در فصل تابستان 

غلظت محتواي گوگرد در شرايط مطلوبي قرار گرفت.

كيفيت بنزين تهران كم شد
  انرژی

وحيد حاجی پور

معاون حقوقي مجلس و نظارت سازمان اداري 
و استخدامي گفت:  پرداخت تفاوت تطبيق در 
»حقوق ثابت« كه در بودجه سال ۹۶ آمده است، 
منجر به احياي حقوق هاي مادام العمر مي شود. 
نصرالله ترابي در گفت وگو با فارس، در خصوص تبصره 
12 قانون بودجه سال 96 كه تفاوت تطبيق حقوق در 
»حكم حقوق ثابت« آمده اس��ت، اظهار داشت: اين 
موضوع در لايحه و س��نوات قبل در حكم »حقوق« 
در نظر گرفته مي شد و شوراي توسعه در بخشنامه اي 
اعلام كرد تفاوت تطبيق مانند سنوات گذشته عمل 
خواهد شد. معاون حقوقي مجلس و نظارت سازمان 
اداري و استخدامي با بيان اينكه دو برداشت از آنچه 
در مجلس به قانون تبديل شد صورت مي گيرد، گفت: 
اول آنكه عبارت ذكر ش��ده در بودجه مثل گذشته 
در همان حكم حقوق باقي باش��د و مش��مول كسر 
كسور نش��ود و ديگر اينكه در »حكم حقوق ثابت« 
باقي بماند كه مشمول كس��ر كسور خواهد شد و در 
بازنشستگي نيز مؤثر اس��ت. وي به فلسفه پرداخت 
تفاوت تطبيق اش��اره كرد و افزود: با توجه به اينكه 

در سال 88 با اجراي قانون مديريت خدمات كشوري 
حقوق عده اي كاهش يافت، موضوع تفاوت تطبيق 
مطرح شد تا سطح حقوق كاهش نيابد و به مرور كم 
ش��ود. تفاوت تطبيق در »حكم حقوق ثابت« يعني 
آنكه تفاوت تطبيق هميشگي خواهد ماند و با فلسفه 
قانون متفاوت است. معاون حقوقي مجلس و نظارت 
سازمان اداري و استخدامي افزود: اگر تفاوت تطبيق 
و »حكم حقوق ثابت« تلقي ش��ود با توجه به تفسير 
برخي دستگاه ها، حقوق هاي مادام العمر ايجاد خواهد 
شد و بار مالي سنگين نيز براي دولت و صندوق هاي 
بازنشستگي دارد. وي تأكيد كرد: علامت نگارشي كه 
منجر به تفاسير گوناگون شده درست نيست و قطعاً 

اصلاح خواهد شد. 
ترابي با اش��اره به اينكه 80 درص��د حقوق دوره 
مسئول به عنوان تفاوت تطبيق حقوق بوده و اگر 
در حكم حقوق ثابت باشد روي ديگر ضرايب نيز 
تأثير گذاشته و بار مالي دارد، گفت: اين موضوع 
در فاكتورهاي ديگر حقوق تأثير خواهد گذاشت و 

مراد قانونگذار و دولت همان رويه قبلي است. 

رئيس اتحاديه دستگاه هاي مخابراتي از پيگيري 
موضوع خريد و فروش مدل جديد گوشي هاي 
آيفون در ب�ازار تهران كه ب�ا قيمت هاي حدود 
10 ميلي�ون توم�ان معامل�ه مي ش�وند، در 
س�ازمان حمايت از مص�رف كننده خب�ر داد. 
به گزارش مهر، غلامحسين كريمي با اشاره به عرضه 
گوشي هاي جديد آيفون در بازار تهران و گران فروشي 
صورت گرفته در اين زمينه اظهار داشت: قيمت هاي 
ارائه شده براي اين كالا، مصداق كامل سوء استفاده 
است و ما از مردم مي خواهيم اقدام به خريد اين كالا 
نكنند. وي با بيان اينكه در بازار موبايل هميشه عده اي 
س��عي دارند از ش��رايط به وجود آمده سوء استفاده 
كنند، تأكيد كرد: خريداران چن��د هفته اي تحمل 
كنند تا كالاي اصلي توسط نمايندگي هاي رسمي و 
با گارانتي در اختيارشان قرار گيرد. كريمي با اعلام 
پيگيري گران فروش��ي صورت گرفت��ه در خصوص 
فروش آيفون هاي جدي��د، ادام��ه داد: موضوع را با 
سازمان حمايت از مصرف كننده در ميان مي گذاريم 
و با افرادي كه اقدام به فروش اين گوش��ي ها به اين 

رقم و دريافت س��ود غيرمعق��ول مي كنند، برخورد 
خواهيم كرد. وي با تأكيد براينكه بررس��ي ها نشان 
مي دهد اين گوشي ها 100 درصد گران تر از قيمت 
واقعي در ب��ازار ايران در حال معامله اس��ت، گفت: 
خري��داران در ص��ورت تمايل به خريد اي��ن كالا با 
اين قيمت، حتم��اً فاكتور ف��روش دريافت كنند و 
مي توانند با ارائه فاكتور فروش، اعتراض و ش��كايت 
خود را از گران فروشي صورت گرفته از طريق اتحاديه 

دستگاه هاي مخابراتي اعلام كنند. 
رئي��س اتحاديه دس��تگاه هاي مخابرات��ي افزود: 
درصورتي كه اين تخلف ثابت ش��ود و ميزان ضرر 
تأييد ش��ود، موضوع حتي به س��ازمان تعزيرات 
حكومتي نيز ارائه خواهد ش��د. كريمي با اشاره به 
اينكه هم اكنون 20 شركت از س��ازمان حمايت 
از مصرف كننده مجوز واردات گوش��ي هاي اپل را 
گرفته ان��د، ادامه داد: اين ش��ركت ها ملزم به ارائه 
گارانتي رسمي به خريداران هستند و گوشي هاي 
جديد آيفون كه از روز گذشته وارد بازار شده به هيچ 

عنوان از سوي اين شركت ها وارد نشده است.

هشدار به خريد آيفون هاي ۱۰ ميليونيلايحه دائمي شدن قانون مديريت خدمات كشور در مجلس
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